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Eestimaa uhkus elab Tudus!
21. veebruaril pälvis „Eestimaa uhkus 
2021“ tunnustuse kümne auhinnasaaja 
hulgas ka Tudu mees Tõnu Muldma, 
„keda peetakse küla „vanaisaks“, kes 
hoolitseb kõigi ja kõige eest“ – just nii 
kirjeldati Tõnut, kes töötab Tudu piir-
konnas sotsiaalhooldajana.

„Eestimaa uhkus“ tänugala sai 
teoks TV3 ja Fenix Casino koostöös 
ning jõudis vaatajateni üheteistküm-
nendat korda. Tänugalal tunnustatakse 
igal aastal lihtsaid inimesi, kes on oma 
eriliste tegudega suureks eeskujuks.  

Auhinnakandidaate saavad esitada 
kõik inimesed ning teateid oodatakse 
kõigist, kes on kangelaslike ja õilsate 
tegude või suure südame ja ettevõtlik-
kusega meile kõigile eeskujuks. Olgu 
nad siis väikesed või suured elupääst-
jad, nõrgemate kaitsjad, heategijad, 
innustavad külasädemed või lihtsalt 
tublid inimesed, kes väärivad tänu, sest 
on teinud rohkem, kui neilt oodatakse. 

Saabunud info vaatab üle ühiskon-
nategelastest koosnev žürii ning teeb 
esitatud kandidaatide seast lõpliku va-
liku. Tänavu kuulusid žüriisse maali-
kunstnik Epp Maria Kokamägi, laulja 
Ivo Linna, vehkleja Nikolai Novosjo-
lov, muusik ja näitleja Mari Jürjens, 
kirjanik ja ajakirjanik Andrus Kivi-
rähk, poliitik ja Fenix Casino esindaja 
Urve Palo, Aasta Põllumees 2020 Kaja 
Piirfeldt ning TV3 esindajana avalike 
suhete juht Annely Adermann.

Telerist nähtud tänugalal andis Tõ-
nule auhinna kätte näitleja Anne Vee-
saar.

23. veebruaril sõitis Tõnut täna-
ma ja õnnitlema vallavanem Rauno  
Võrno.

Aitäh, Tõnu!
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Laekveres ja Pajustis4

Intervjuu Kaido 
Höövelsoniga: „Eriti 
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Selgus Eduard Vilde  
kirjandusauhinna võitja
4. märtsil, Eduard Vilde 156. sün-
niaastapäeval selgus Vilde kirjandus- 
auhinna tänavune laureaat, kelleks on 
Kristiina Ehin luuleraamatuga „Janu 
on kõikidel üks“.

Teised tänavused nominendid 
olid Urmas Vadi „Millest tekivad trii-
bud?“, Olav Osolini „Minu esimene 
elu“, Mudlumi „Mitte ainult minu 
tädi Ellen“, Mihkel Tiksi „Krimmi 
vang“ I-II osa, Piret Raua „Kaota-
tud sõrmed“ ning Mats Traadi „Töö- 
pataljon“.

„See on eestlaste lugu, mis kõ-

netab erinevaid põlvkondi ja erine-
va taustaga inimesi,“ kommenteeris 
võiduraamatut vahetult peale võitja 
selgumist kirjandusauhinna valimise 
eest vastutaja, Vinni valla raamatu-
kogude koordinaator Tea Järvis.

Eduard Vilde nimeline kirjandu-
sauhind asutati Pajustis Eduard Vil-
de nimelise kolhoosi kirjandusklubi 
initsiatiivil 1965. aastal, kui tähistati 
kirjaniku 100. sünniaastapäeva. Au-
hinna väljaandmist jätkas Vinni Val-
la Kultuurikapital ning 1999. aastast 
Vinni Vallavalitsus.

Lisaks tulbilõhnalisele naistepäevale 
tähistame märtsis üht teist, mõru mai-
guga sündmust – täitus esimene nn 
koroona-aasta. Sügisel saime hetkeks 
juba kergemalt hingata, kui viiruse 
teine tulemine on olnud agressiivne 
ja laastav nii riigi majandusele, laste 
haridusele, inimeste vaimsele tervisele 
ning kõige hõlpsamini hinnatavalt riigi 
tervishoiusüsteemile.

Teen üleskutse kõigile vallakoda-
nikele. Aitame kõik omalt poolt kaasa 
selle olukorra lõppemisele. Piirame ko-
dust väljas käimist nii palju kui võima-
lik; kaalume iga käigu vajalikkus ning 
sooritame selle isikukaitsevahendeid 
kasutades läbimõeldult ja kiiresti; kel 
võimalik, töötame kodust.  Viimased 

piirangud, mis rakendusid 11. märt-
sist, pagendasid kõik koolilapsed juba 
koduseinte vahele õppima. Noortel, 
elulise kogemuseta inimestel on veelgi 
raskem mõista selliste piirangute vaja-
likkust ning leppida pikaleveninud ja 
määramata ajaks kestva ebaõigluse-
ga. Üha enam räägitakse kriisi mõjust 
laste, noorte ja täiskasvanute vaimse-
le tervisele. See on koht, kus peaksi-
me kõik olema tähelepanelikud – kui 
näeme stressis lähedast, tuleb leida 
viis teda aidata, olgu selleks hea sõna, 
natuke nalja, koos joodud tass kohvi, 
ühine jalutuskäik või filmivaatami-
ne. Stress ja ebakindlus tuleviku osas 
võivad viia depressioonini, aga dep-
ressioonil võivad olla halvimal juhul 

fataalsed tagajärjed ning kannatajate 
ring oluliselt suurem. 

Stressipeletamise üheks parimaks 
vahendiks on lugemine, mis aitab mõt-
tes rännata hetkega „ära“. Tänavuseks 
parimaks meele ja mõtete eemale vii-
jaks valis Vilde nimelise kirjanduspree-
mia žürii auhinna laureaadiks Kristiina 
Ehini luulekogu „Janu on kõikidel 
üks“.  Ühes võiduraamatu luuletuses 
on read „oleme sitket sugu, kuid tihti 
on jõude me tiivad“. Kriisi ajal on meil 
tõesti tihtipeale tiivad jõude, aga ärme 
kaotame oma sitkust vaatamata keeru-
listele oludele. 

Rauno Võrno
vallavanem Vasakult: Rauno Võrno, Meelis Maine ja Urmas Lindlo vabariigi aastapäeva tähistamisel Laekveres.

Kirjandusauhinna žürii virtuaalsel nõupidamisel.

Tõnu Muldma auhinnagalal 21. jaanuaril. Foto: 
TV3

Autor võiduteosega. Erakogu
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Riik plaanib moodustada lendorava-
te kaitseks uusi püsielupaiku. Enne 
otsustamist ootab Keskkonnaamet 
asjasse puutuvate maaomanike 
arvamusi ja ettepanekuid nii püsi- 
elupaikade piiride, kaitsekorra kui 
ka tõhusamate kompensatsiooni- 
võimaluste kohta.

Miks uued püsielupaigad vajalikud on? Teadla-
sed prognoosisid, et 2020. aastaks on lendorav 
Eestis välja surnud. Virumaa ja Põhja-Jõgevamaa 
metsades elab praegu siiski veel umbes 200–250 
lendoravat. Eesti pisike lendorava asurkond on 
jagunenud 6–7 üksteisest isoleeritud grupiks, 
mistõttu on liigi püsimajäämine Eesti metsamaas-
tikus  endiselt äärmiselt kriitiline. 

Kahjuks on laialt levinud arusaam, et lendorav 
on väga arvukas Soomes ja Venemaal ning seega 
pole vaja teda Eestis kaitsta. Tegelikult kahaneb 
lendorava arvukus jätkuvalt kogu levilas. Soomes 
on lendorava asurkond viimase 10–20 aasta jook-
sul vähenenud 20–58%. Ka Venemaal on tähelda-
tud lendorava väljasuremist juba mitmes oblastis 
(nt Kaluga, Orenburg, Brjansk). 

Lendoravale sobivaks elupaigaks on üle 50 
aasta vanused looduslikud haava-segametsad, 
kuid tüüpilisel juhul asustavad ja eelistavad 
nad koguni 80–100 aastat vanu puistuid. Sel-
listes vanades metsades elab lisaks lendoravale 
veel vähemalt 300–400 haruldast või ohustatud 
liiki (nt must-toonekurg, metsis ja väike-kon-
nakotkas, aga ka sellised vähem tuntud liigid 
nagu virgiinia võtmehein ja laialehine nestik). 
Arvestades lendorava piiratud levimisvõimet 
(väldib lagedate alade ületamist, lisaks on ta 

maapinnal liikudes kaitsetu ning vaenlaste-
le kerge saak), on oluline, et talle sobiv mets 
esineks võimalikult ühtse metsamassiivina.  
 
ELUPAIGAD ON KILLUSTATUD
Paraku ei lähe lendorava bioloogia ja elupaiga-
valik kuidagi kokku tänapäevase  metsamajan-
damise peavooluloogikaga, mis põhineb  suu-
resti lageraiel. Viimasest tulenevalt on lendorav 
paljude metsamajandajate ja -omanike seas ne-
gatiivse mainega, olgugi et ka nemad oskavad 
hinnata liigirikkaid Alutaguse laasi ja kodukandi 
loodusmaastikku. 

Lendorav kuulub I kaitsekategooriasse, see-
ga tuleb looduskaitseseaduse kohaselt kõik tema 
elupaigad kaitse alla võtta. Suurem osa lendora-
va elupaikadest on praegu kaitstud, kuid esineb 
ka elupaiku, mis on kaitstud vaid osaliselt või 
asuvad väljaspool kaitstavaid alasid. Endiselt on 
probleemiks elupaikade killustatus. Liigi säili-
misele on määrava tähtsusega ka liikumiskori-
doride olemasolu naaberelupaikade vahel. 

Selleks, et võtta osaliselt kaitstud või väljas-
pool kaitstavaid alasid asuvad elupaigad kaitse 
alla, esitas Keskkonnaamet Keskkonnaminis-
teeriumile lendorava püsielupaikade kaitse 
alla võtmise ettepaneku. Ettepanek hõlmab 12 
uue lendorava püsielupaiga moodustamist ja 10 
olemasoleva lendorava püsielupaiga välispiiri ja 
tsoneeringu muutmist. Kuna kavas on muuta ka 
kaitse-eeskirja, siis puudutab ettepanek ka kõiki 
juba määrusega kaitse all olevaid püsielupaika-
sid. 

KUIDAS MÕJUTAB PLAAN  
MAAOMANIKKE?
Püsielupaikade maa-ala jaguneb sihtkaitse- ja 

piiranguvööndiks. Lendorava püsielupaikade 
sihtkaitsevööndites on keelatud majanduste-
gevus, sealhulgas metsaraie. Keskkonnaameti 
nõusolekul võib sihtkaitsevööndis teha siiski n-ö 
kujundusraiet, juhul kui see on lendorava elu-
tingimuste säilitamiseks vajalik. Kuna kehtiv 
sihtkaitsevööndi kaitsekord tagab lendora-
va pesametsade kaitse, siis ei ole kavas seda 
muuta. Küll aga on plaanis oluline muudatus 
piiranguvööndi kaitsekorras. 

Püsielupaikade piiranguvööndites on kehti-
va määruse alusel lubatud lisaks muudele raie-
liikidele ka lageraied, kuigi teatavate kitsendus-
tega. Kuna lendorava käekäiku mõjutavad aga 
olulisel määral lageraied, siis tuleb piirangu-
vööndites nendest loobuda ja majandada metsa 
püsimetsana. 

Kavandatava kaitsekorra järgi on har-
vendus-, sanitaar-, valik- ja trassiraie lubatud 
1. septembrist 15. märtsini, valgustus- ja ku-
jundusraiel ajaline piirang puudub, uuendus-
raied on keelatud. 

Uuendusraiete keelamisega ei teki elupaiga 
servas lendoravate liikumist takistavaid lagedaid 
alasid ja metsamaastiku killustumist. Selliselt 
uuendatud kaitsekord võimaldab maaomanikul 
jätkata metsa majandamist püsimetsana, näiteks 
valikraietega. Soovi korral saab maaomanik ka 
kinnisasja, mille sihtotstarbelist kasutamist ala 
kaitsekord oluliselt piirab, väärtusele vastava 
tasu eest riigile müüa. 

Maaomanikule on toetuseks ette nähtud 
kolm meedet, mis aitavad kompenseerida keh-
testatavast kaitsekorrast tulenevaid piiranguid: 
• sihtkaitsevööndi maalt maamaksu ei maksta 

ning piiranguvööndi maalt makstakse maa-
maksu 50% maamaksumäärast; 

• erametsaomanikele hüvitatakse sihtkait-
sevööndites asuval erametsamaal looduskait-
seliste piirangute järgimist; toetuse määr on 
110 eurot hektari kohta aastas;

• kinnisasja omaniku soovil võib riik omanda-
da kinnisasja, mille sihtotstarbelist kasuta-
mist ala kaitsekord oluliselt piirab, kinnisasja 
väärtusele vastava tasu eest.

MAAOMANIKE ARVAMUS ON TÄHTIS
Keskkonnaamet on alustanud kõigi asjasse puu-
tuvate maaomanike teavitamist ning ootab nen-
de arvamusi ja põhjendatud ettepanekuid seoses 
lendorava püsielupaikade piiritlemise ja kavan-
datava kaitsekorraga. Lisaks soovime teada, kas 
maaomanikel on ettepanekuid, kuidas püsielu-
paikade moodustamisega tekitatavate piirangute 
talumist neile tõhusamalt kompenseerida. 

Selline teave on meile väga oluline, et kaasa 
aidata maaomaniku-sõbralikumate kompensat-
sioonimeetmete väljatöötamisele.  

Ootame ettepanekuid ja arvamusi hilje-
malt 15. aprilliks Keskkonnaameti liigikaitse 
büroole aadressile Narva mnt 7a, 15172, Tallinn 
või e-posti aadressil info@keskkonnaamet.ee. 

Kõiki arvamusi ja ettepanekuid analüüsitak-
se ning võimalusel arvestatakse nendega, maa-
omanikega võetakse ühendust personaalselt. 
Pärast ettepanekute läbitöötamist ja muudatuste 
sisse viimist saadab Keskkonnaamet keskkonna-
ministrile algatamiseks määruse muutmise.

Lisateabe saamiseks palume ühendust võtta 
Keskkonnaameti liigikaitse peaspetsialisti Mar-
ju Keisiga (e-post marju.keis@keskkonnaamet.
ee, telefon 5691 9345).

Lendoraval on lootust – mida saame tema heaks teha  

Ettevõtlustoetus 2021
Ettevõtlustoetuse andmise eesmärgiks on alus-
tava ettevõtluse toetamine vallas. 2021. a eelar-
ves on vastav eraldis kuni 15 000 eurot. Toetuse 
suuruseks ühe taotleja kohta on kuni 3000 eurot, 
toetaja omafinantseeringu suuruseks peab olema 
vähemalt 40% taotluse üldmahust. Ettevõtlus-
toetust saavad taotleda äriühingud ja füüsilisest 
isikust ettevõtjad, kes alustavad tegevust või on 
tegutsenud kuni 36 kuud. Toetuse taotlemiseks 
on välja töötatud taotluse vorm, aruandevorm ja 
abimaterjal äriplaani koostamiseks. 

Ettevõtlustoetuse määrus koos vormide ja 
abimaterjaliga on leitav valla kodulehelt:
vinnivald.ee/ettevotlustoetus

Taotlusi ettevõtlustoetuse saamiseks võetakse 
vastu perioodil 01.04.-30.04.2021. a. Taotlused 
palun saata valla üldmeilile: vallavalitsus@vin-
nivald.ee

Gustav Saar
arendusnõunik

Vinni Vallavalitsus tuletab meelde, et alanud on 
korraldatud jäätmeveo raames lepingute sõlmi-
mine uueks hankeperioodiks Laekvere piirkon-
nas (vedu alates 01.05.2021). Kõik kinnistud, 
millel asub elukondlik hoone või ärihoone, 
peavad olema liidetud korraldatud jäätmeveo-
ga (kogu valla territooriumil). Kinnistuomanik/
valdaja, kellel veel ei ole lepingut või leping 
on uuendamata, palume lepingu sõlmimiseks 
pöörduda MTÜ Lääne-Viru Jäätmekeskus poo-
le tööpäevadel 9.00-17.30 telefonil 6 165 165 
või e-posti aadressil klient@lvjk.ee (koduleht  
www.lvjk.ee).

Erandolukorras on võimalik taotleda kor-
raldatud jäätmeveost  vabastust vastavalt Vinni 
valla jäätmehoolduseeskirjale. Vabastuse saami-
seks tuleb esitada taotlus Vinni Vallavalitsusele 
(www.vinnivald.ee). Vabastust on võimalik taot-
leda ainult juhul kui kinnistut ei kasutata ja kin-
nistul ei elata (suvilate puhul on võimalik taot-
leda vabastust talviseks perioodiks). Vabastus 
antakse ainult väga põhjendatud juhtudel, olu-
kordades, kus nt elamu ei ole elamiskõlblik vms. 

Kätlyn Kangur 
keskkonna- ja kommunaalnõunik

Roela käbikuivati juures asuvasse uude lipuvardasse tõmbasid volikogu esimees Meelis Maine 
ja vallavanem Rauno Võrno viiru 24. veebruari hommikul.

Roela Rahvamajas  
oodatakse uut algust
Nii nagu kõikjal, on ka Roela Rahvamaja te-
gemistele viiruse uus puhang oma pitseri va-
jutanud. Oleme planeerinud läbi viia paljusid 
toredaid üritusi, kuid praegu on taidlustegevus 
ja kultuurisündmuste korraldamine jälle pea-
tatud.

Siiski õnnestus enne praeguste piirangute 
kehtestamist läbi viia kaks toredat üritust.

14. veebruaril tähistasime Roela  laulula-
val nii vastlapäeva, sõbrapäeva kui pühvliaasta 
algust. Võistlesime pikemas lius, sõime herne-
suppi ja mängisime-tantsisime. Pühvliaastale 
omast idamaist võlu lõi Epp ,,Alima“ tantsu-
stuudiost. Üritust aitas läbi viia Margus Abel. 
Oli tore perepäev värskes õhus ja kohevas lu-
mes.

24. veebruaril tähistasime Eesti Vabariigi 
103. sünnipäeva. Roela Rahvamaja terrassil 
laulsime ühiselt hümni. Pärast vallavanem 

Rauno Võrno tervitust pakkusid ilusa sünni-
päevakontserdi Roela Rahvamaja isetegevus-
lased, meeleolu aitas kaunite saksofonihelide-
ga luua Peep Pihlak.

Olen uhke Roela taidlejate üle. Kuigi keeru-
lise aja tõttu polnud kollektiivid eriti harjutada 
saanud, oldi rõõmsasti nõus esinema. Tubli töö  
ringijuhtidelt!

Ühtlasi tänan kõiki, kes aitasid ürituste 
korraldamisel.

Tahaks väga loota, et järjest rohkem inime-
si kuulab arste ja teadlasi ning käitub õigete 
suuniste järgi. Ühiselt pingutades taastame 
normaalse (kultuuri)elu kiiremini.

Ootame uut algust! Olgem terved!

Tarmo Alaver
Roela Rahvamaja juhataja

Vinni vallavolikogu tutvus 2020. a eelarve täit-
misega. Eelarve täitmise aruanne on koostatud 
seisuga 31.12.2020. a tekkepõhiste tulude ja ku-
lude kohta koos 2019. aasta sama perioodi võrd-
levate andmetega.

Volikogu kiitis heaks Vinni valla jäätmeka-
va aastateks 2021-2026 koostamise algatamise. 
Uue jäätmekava eesmärk on koostada uue lii-

tunud valdade ühine ajakohastatud jäätmekava 
aastateks 2021-2026. Ajakohastatav jäätmekava 
käsitleb Vinni valla jäätmeveo arendamist, jäät-
mete liigiti kogumise ja sortimise arendamist ja 
jäätmehoolduse rahastamist. 

Kätlin Pugri 
kantseleispetsialist
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Alates 11. märtsist toimub Vinni valla  
raamatukogudes kontaktivaba laenutus
11. märtsist kuni 11. aprillini töötavad Vinni valla raamatu-
kogud piiratud tingimustes. Lugemissaalid ja avalikud in-
ternetipunktid on suletud ja külastajatel kohapeal viibimine 
keelatud.
Raamatute väljastamine ja tagastamine kohapeal toimub ai-
nult eelneval kokkuleppel.
Raamatuid saab reserveerida lugejaportaalis URRAM 
(www.lugeja.ee), e-posti või telefoni teel
• Vinni-Pajusti Rahvaraamatukogu telefon 325 7160, 

e-mail vinni.raamat@vinnivald.ee
• Ulvi raamatukogu telefon 5 558 7468 või 329 3224, 

e-mail ulvi.raamat@vinnivald.ee 
• Laekvere Raamatukogu telefon 329 5392,  

e-mail laekvere.raamat@vinnivald.ee
• Muuga Raamatukogu telefon 329 4475,  

e-mail muuga.raamat@vinnivald.ee
• Roela Rahvaraamatukogu telefon 329 7266,  

e-mail roela.raamat@vinnivald.ee
• Tudu Rahvaraamatukogu telefon 323 5645,  

e-mail tudu.raamat@vinnivald.ee
• Viru-Jaagupi Rahvaraamatukogu telefon 329 6102, 

e-mail viru-jaagupi.raamat@vinnivald.ee
• Venevere raamatukogu telefon 325 3820,  

e-mail venevere.raamat@vinnivald.ee
Tea Järvis 

valla raamatukogude koordinaator

Tervitusi Iidse 
tammiku  
servalt!
See kevad ei alga teisiti, vaid täpselt 
sama moodi nagu eelminegi. Kõik, mis 
olid planeeritud, lükkub edasi. 

Samas on märts Pajusti klubi sünni-
päevakuu. Klubi saab 12. märtsil juba 
61-aastaseks, mille jooksul on tehtud 
palju huvitavat ja meeldejäävat. Video-
materjalist, mis mul olemas, teen terve 
kuu jooksul  väikeseid videomeenutusi, 
mida saab näha Pajusti klubi Facebooki 
lehel.

Üleskutse - kui Sul, kes sa oled olnud 
Pajusti klubi taidleja või klubiga seotud 
ja sa omad videomaterjali ajaloost ning 
soovid, et seda näeksid ka teised, saada 
mulle oma videofail mp4 formaadis või 
too oma DVD plaadil olev info klubisse!

Olge terved ja kohtume jälle siis, kui 
võimalik!

Urmas Lindlo 
Pajusti klubi juhataja

Veebruarikuu  
tegemised Viru-Jaagupis
Veebruarikuus oli paljut tähistada -  sõbrapäev, 
vastlapäev ning lõpetuseks vabariigi aastapäev.

Sõbrapäeva võtsime noortega vastu rahu-
likult - eelnevad seitse päeva meisterdasime 
kaarte, panime kaardid noorte poolt valmistatud 
postkasti ja õigel päeval jagasime kaardid laiali 
ja maiustasime.

Vastlapäeva pidasime koostöös MTÜ Vi-
ru-Jaagupi Kogukonna Seltsiga suurelt ja  
lõbusalt.

Tänu ilmataadile oli piisavalt palju lund, et 
mäest alla lasta ja vaadata, kes lastest kõige pi-
kema liu tegi. Andsime kogukonna seltsiga välja 
auhinnad pikima liu ja enda valmistatud kelgu 
eest.

Pikima liu tegi Ketter Vahermäe. Parimad 
kelgumeistrid oli Kenter Aart ja Silver Koppel.

Eesti Vabariigi aastapäeva tähistasime laste-

ga 21. veebruaril, kui meisterdasime Eesti lipu 
teemalisi pulgakooke. Kastsime koogipallid si-
nise, musta ja valge šokolaadi sisseja kaunistasi-
me väikeste värviliste nööbikestega. Lastel tulid 
pulgakoogid väga hästi välja!

Ürituste korraldajana soovin tänada Vinni 
valda ja MTÜ Viru-Jaagupi Kogukonna Seltsi 
üritusele õla alla panemise eest. Maitsva vast-
lasupi eest aitäh kogukonna kokk Olga Kesale 
ja väga heade vastlakuklite eest aitäh Päts Sahv-
rile! Tänan Reimo Arbat, Mileena Turuninit ja 
Kristin Aarti pulgakookide tegemise õpetamise 
ja laste aitamise eest. Aitäh kõigile, kes üritustest 
osa võtsid!

Valentin Kurka 
Viru-Jaagupi noortetoa juhataja

VANA FOTO

Roela laulupäeva rongkäik 1960. aasta suvel. Foto: Tiina Alavere erakogu

Lasteaia õppetasust
Vinni vald peatab lasteaias mitte-
käiva lapse lasteaia kohatasu ar-
vestamise alates 11. märtsist kuni 
11. aprillini või Vabariigi Valitsuse 
uue korralduseni.

„Säilib lasteaedade teenus ja 
lasteaiad on avatud seni, kuni va-

litsus ei otsusta teisiti. Hetkel töö-
tavad kõik valla munitsipaallaste-
aiad, järgides kõiki juhiseid laste 
tervise kaitse tagamiseks,“ selgitas 
haridusnõunik Margit Diits het-
keolukorda 10. märtsil.
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Kaido Höövelson: „Eriti praegu tuleb leida endas tahet, et mitte alla anda“
Kaido, mis sulle täna kõige süda-
melähedasem on – sport, polii-
tika või ettevõtlus? Kuidas jagad 
oma aega nende vahel?

Kõike natukene. Kõige südamelähe-
dasem on muidugi pere. Perele kuu-
lub pool minu ajast, ülejäänud poole 
pärast konkureerivad omavahel sport, 
poliitika ja ettevõtlus.

Kui palju hoiad end peale profi- 
spordist taandumist spordieluga 
kursis?

Sport on mulle eluaeg meeldinud. 
Hoian Eesti spordile ja sportlastele 
kogu aeg pöialt. Eriti praegusel kee-
rulisel ajal, kui tuleb üksteist toetada. 
Kuivõrd välisvõistlusi ei toimu, siis 
tuleb hakkama saada nendes tingimus-
tes ja nende võimaluste piires, mis on. 
See on koht, kus tuleb hoida omadele 
pöialt ja innustada neid jätkama. Eriti 
praegu tuleb leida endas tahet, et mitte 
alla anda. Lõpetada jõuab alati ja see 
ei pea juhtuma just nüüd.

Oled Eesti Sumoliidu president ja 
spordiklubi Eesti Karud juhatuse 
liige. Kas Jaapanis on sul ka min-
gi sarnane roll või jälgid profisu-
mos toimuvat nüüd rohkem enda 
lõbuks?

Mingit rolli või ametit mul Jaapani 
profisumo ringkonnas ei ole. Küll aga 
jälgin veebi vahendusel kõiki Jaapanis 
toimuvaid suurturniire, mida nimeta-
takse basho’deks. Neid on aastas neli.

Kas sulle on pakutud võimalust 
mõnda suurturniiri kommentee-
rida?

Kui rääkida jaapanlastele uuematest 
veebilahendustest, siis nad lähevad na-
tuke “lukku”. Oleme turniiri kommen-
teerimisest põgusalt juttu teinud, aga 
tegudeni pole jõudnud. Ühe või teise 
konkreetse matši kohta on kommentaari 
küsitud.

Viimati sai juttu tehtud sellest, et 
mongoollastest yokozuna’d (profisumo 
kõrgeim aste) hakkavad väsima ja igal 
turniiril on uus Imperaatori Karika (iga 
suurturniiri esikohaomanikule antav 
trofee) võitja. See lisab omakorda põne-
vust ja positiivset intriigi. Enamgi veel 
– suurem osa võitjatest on olnud jaapan-
lased, mis lisab Jaapani populaarsele 
rahvusspordialale veel omakorda sära. 
Inimesed jälgivad turniire üha rohkem 
televisooni vahendusel, sest kohapeale 
lubatakse pealtvaatajaid umbes veeran-
di jagu spordiareeni kogumahutavusest.

Igal juhul põnevus säilib ja märtsi 
keskel algab juba kevadine märtsitur-
niir.

Mis seob sind täna Jaapaniga?
Eelkõige ikkagi ettevõtlus, sest toi-
metan Eestist Jaapanisse erinevaid 
toidukaupu. Eelmine aasta kujunes 
kaubavahetuses rekordiliseks, mis oli 
positiivne. Ekspordin Eestist Balsnac-
ki tooteid, forelli ja lõhet, natuke eesti 
disaini ja käsitööd.  Lisaks on käsil 
erinevad väiksemad projektid muudes 
valdkondades.

Kui suurt rolli mängib Jaapan 
Eesti majandus- ja kultuurielus? 
Kui suur võiks see roll tegelikult 
olla?

Usun, et majanduselus hetkel veel olu-
liselt vähem kui kultuuris. Väga pal-
jud jaapanlased teavad, kes on Arvo 
Pärt ja Neeme Järvi. Lisaks on käsil 
mitu projekti, mille raames on Ees-
tisse tulnud mitmed vahetusõpilased 
Jaapanist. Seda nii gümnaasiumi- kui 
ka isegi alg- ning põhikooli astmes. 
Nooremad on tulnud koos vanemate-
ga, kellest omakorda on mingi prot-
sent seotud Eestiga lisaks tööalaselt – 
nad töötavad siinsetes idufirmades või 
IT-ettevõtetes. Mõnel puhul on Eesti 
loonud ühele või teisele lapsevanema-
le lihtsalt sümpaatse kuvandi ning nad 
ongi teinud teadliku valiku, võimal-
dades lapsele haridus omandada siin. 
Kui vaadata siiapoole nende pilguga, 
siis on Eesti ikkagi aken Aasiast Eu-
roopasse.

Mida saaksid mõlemad pooled 
kasu tihedamast koostööst ma-
janduse ja kultuuri vallas?

Sõltub, millega seda kasu mõõta: ini-
meste rahuloluga, finantsiliselt või 
millegi muuga. Kasutegurit on keeru-
line hinnata ja see väljendub tihti alles 
tükk aega hiljem. Üks inimene mõõ-
dab kasu pangaarve suurust silmitse-
des, teine männipuu kõrgust hinnates 
või puhtas looduses viibimisest ning 
seal marjade ja seente korjamisest 
rahulolu tundes. See on igaühe puhul 
individuaalne ja seetõttu keeruline 
öelda. 

Mida oleks eestlastel jaapanlas-
telt õppida? Mida on neil meilt 
õppida?

Me oleme jaapanlastega natukene 
sarnased, üldiselt kinnised inime-
sed. Õppida on kindlasti jaapanlaste 
viisakusest ja puhtusearmastusest. 
Kuigi, jah, tänu erinevatele koristus-
aktsioonidele või talgute tavale on 
Eestiski muutunud meid ümbritseva 
keskkonna olukord palju paremaks. 
Oleme muutunud tähelepanelikumaks 
ja teadlikumaks, aga jaapanlastele me 
selles valdkonnas veel järele ei jõua.

Samas on Jaapanil õppida Eestilt 
ja vastupidi. Meie riigi puhul hinda-
vad nad edukaid tehnoloogia ja tark-
vara alal tegutsevaid idufirmasid ning 
siinset internetibuumi. See kõik on 
nende jaoks väga huvitav. Siin peitub 
ka põhjus, miks on kohalik Jaapani 
kogukond kasvanud Eestis viimase 
viie-kuue aastaga pea olematust enam 
kui saja inimese suuruseks. On kuulda 
olnud, et see kasvab lähiajal veelgi.

Koroona lõi kiilu vahele, aga üks-
vahe toimetasid sa Eestisse turis-
tide gruppe. Mis sellest plaanist 
piirangute vähenedes saab?

Õnneks olen piisavalt kaua ettevõtlu-
sega tegelenud, et mõista – mune tuleb 
hoida mitmes korvis. Nagu näitab ka 
koroonapandeemia, siis ühe tegevuse-
ga ebaõnnestudes võid jällegi teisega 
õnnestuda. Nii on see ka minu puhul, 
sest õnneks ei ole ma keskendunud 
üksnes turismile. Vastasel juhul oleks 
seis hetkel oluliselt kehvem kui ta on.

Miks peaks Aasia turist tulema 
Lääne-Virumaale või Vinni valda?

Ühe giidiga vesteldes tuli jutuks, 
miks Aasia turiste satub meie kanti nii 
vähe. Neid küll käib, aga see protsent 
on üsna väike. Ta ütles, et meil on küll 
Lahemaal mõisad ja Rakveres linnus 
ning Aqva spaa, kuid mis sellest. Jaa-
panis on samuti spaad. Mõisaid neil 
küll pole, kuid seevastu on templid.

Kuulasin teda ja mõtisklesin kõva 
häälega – aga mis siis, kui meile ker-
kiks maakonnakeskusesse Arvo Pärdi 
muusikamaja? Ta vastas, et sellisel 
juhul tuleks Aasia turiste siia kindlasti 
rohkem. Ka Vinni vallas oleks meil, 
mida näidata - mitmekesist loodust! 
Nad hindavad metsi, soid ja rabasid. 

See on artikkel, mis Aasia riikidest tu-
levaid turiste kõnetab.

Näitasin Kulinal ühele jaapan-
laste turismigrupile maa seest voola-
vat puhta veega allikat ja jõin sellest 
nende silme all. Kohe küsiti, et kas 
seda vett ei peaks enne joomist keet-
ma. Lasin neil siis proovida ja argli-
ke sõõmudega allikavee joomise järel 
tunnistasid nemadki, et allikavesi on 
tõepoolest hea. Järgmisel päeval olid 
nad kõik juba oma pudelitega allikal.

Oled kindlasti eeskujuks pal-
judele noortele nii Eestis kui 
Jaapanis. Kes sind ennast kõige 
rohkem innustanud on? 

Olen õppinud väga palju inimestelt, 
kes on teinud elus suuri asju ja veet-
nud nendega võimalikult palju aega 
koos. Seda seetõttu, et näha, kuidas 
nad ühte võis teist asja teevad ja mõel-
da samal ajal, kuidas mina seda teeks. 
Aga üldiselt mul sellist konkreetset 
eeskuju pole. Minu iseloom, inimtüüp 
ja teod on paljudest teistest üsna eri-
nevad – selline keeruline maamees, 
kes on eeskujuks iseendale. Samas 
pean mainima, et ärge käituge minu 
sõnade, vaid tegude järgi.

Profisumo karjääri alguses olid 
iidoliteks vahetult enne minu tulekut 
karjääri lõpetanud Hawaii sumotorid, 
legendaarsed Konishiki ja Akebono. 
Nende teod ja sportlikud resultaadid 
innustasid.

Kas tänu sinu tuntusele Jaapanis 
on eesti toit ka sealkandis veidi-
kene laiemalt tuntuks saanud? 
Äkki praadisid Jaapanis mõnele 
tuttavale kartuleid, millest nad 
vaimustusse sattusid?

Olen üritanud tutvustada eesti mait-

seid, aga Jaapani toidukultuur erineb 
meie omast oluliselt. Toon näiteks kas 
või meile tuttava kartulisalati. Sealgi 
süüakse kartulisalatit, aga seda süüak-
se kahe saia vahel: võtate kaks viilu 
saia, lisate purustatud kartuli, natu-
kene sinki ja majoneesi. Ongi kõik. 
Omal ajal ei tulnud selle pealegi, et 
süüa saia vahel kartulit, aga jaapanla-
sed sõid ja söövad siiamaani.

Pigem teevad nad venepäraseid 
roogasid – pirukaid, boršisuppi. Läbi 
nende toitude saavad nad vähehaaval 
aimu sellest, milline võiks olla meie 
toidulaual leiduv toit. Söök, millest 
jaapanlased kindlasti vaimustuvad, 
on kamavaht. See meeldib neile väga. 
Kama ongi tegelikult mingil määral 
meie kasutamata ressurss, mis puudu-
tab Aasia turgu, aga küll me jõuame 
ka selleni.

Kas oled osalenud mõnes kokan-
duse alases saates televisioonis?

Olen ikka. Jaapanis olen lisaks välja 
andnud väikese taskumenüü või ret-
septiraamatu, kust leiab näpunäiteid 
selle kohta, mida maitsvat saab val-
mistada punasest kalast. See on selli-
ne taskuraamat, mis pannakse kliendi-
le koos ostetud kalapakendiga kaasa.

Mida näiteks saab selle retsepti-
raamatu järgi teha?

Näiteks seda, kuidas valmistada kala-
fileed kerge oliiviõli ja toore sibulaga.

Kas sööte iga päev kodus sušit? 
Sušit sööme harva. Sõime seda harva 
ka Jaapanis, sest see on pigem pidu-
päeva toit nagu eestlastele jõulude ajal 
kartul, liha ja kapsas. Ütlen ausalt, et 
Eesti sušit Jaapani omaga võrrelda 
oleks patt. Siin leiduv suši on ikka 
ameerikalik nii oma maitse kui ka sel-
les leiduvate komponentide poolest. 
Jaapaniga ei ole sellel mitte midagi 
pistmist. Kui kodus sušit valmistame, 
siis teeme seda ikka traditsioonilisel 
moel toore kalaga. Mitte mingit avo-
kaadot ega praadimist!

Mis peale suši võiks Jaapani toi-
tudest või toiduainetest eestlas-
tele huvi pakkuda? 

Jaapanis süüakse kõige rohkem kana-
liha, siis looma- ja sealiha. Liha val-
mistatakse väga palju paneeritult nagu 
meil on šnitsel, aga seda väga erine-
vate maitseainetega varieerides. Meil 
tegelikult kõik komponendid olemas, 
aga kipume kasutama valdavalt ühe-
suguseid maitseaineid. Šnitslit või 
kala praadides tasub kindlasti rohkem 
fantaasia tööle panna, pisut maitseai-
netega mängida ja uusi maitseid proo-
vida. Avastamisrõõm on tohutu.

Miks märgid alati ära enda seotu-
se Lääne-Virumaaga?

Olen siin sündinud. Siin on mu pere ja 
kodu. Ükskõik, millega ma edaspidi ei 
tegeleks, hoian alati ennast Lääne-Vi-
ru maakonnas ja Vinni vallas toimu-
vaga kursis.

Küsitles Rahel Lepp

Kaido taskukokaraamat. Foto: erakogu

Kaido restorani ees koos rahulolevate klientidega, kes lõpetasid just Eestist eksporditud kala 
söömise. Foto: erakogu
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24. veebruaril toimus Viru-Jaagupis 
discgolf’i paarismäng, osales 24 paari.
Divisjonis -1700 oli võistlus väga ta-
savägine ning kolm parimat paari tuli 
välja selgitada CTP-ga 18. korvil:  
1. Argo Veedla ja Marek Pritsik 

(tulemusega -4) 
2. Andres Lill ja Alari Aunapuu 

(tulemusega -4)
3. Meelis Mändla ja Argo Raudsalu 

(tulemusega -2)

Divisjonis 1700+ tulemused  
järgmised:
1. Erkki Põldoja ja Rasmus 

Koitsalu (tulemusega -11)
2. Sten Tammik ja Dan Sööl  

(tulemusega -10)

3. Lauri Luts ja Timo Türbsal  
(tulemusega -8)

SPORT

Päev discgolfi rajal toidab nii keha kui vaimu
Üha enam kogub popu-
laarsust golfi noorem vend 
discgolf ehk kettagolf. Mida 
see endast kujutab, uurime 
Reio Kokalt -mehelt, kes 
võttis enda õlgadele valla 
kettagolfielu edendamise.

Küsimus, kui kaua on Reio ise kettaid 
korvi loopinud, paneb noormehe pead 
kratsima. „Päris hea küsimus. Mulle 
tundub, et olen sellega tegelenud juba 
mitu aastat, aga Disc Golf Metrixi 
(võistluste andmebaas) järgi oli minu 
esimene treening 14.05.2019, seega 
täitub kevadel alles 2 aastat,“ imes-
tab Reio isegi, kuid haarava tegevuse 
juures kipub ajataju teadagi  kaduma. 
„Alguses tundus kettaloopimine mulle 
täiesti arusaamatu ja mõttetu, ometigi 
sai üks sõber mu nõusse proovima…. 
Kui maitse suhu sain, tekkis päris kii-
resti sõltuvus,“ muigas Koka, kelle 
sõnul on selline asjade käik kettagolfi 
puhul üsna tüüpiline.

EMOTSIONAALNE MÄNG
„Tegu on emotsionaalse mänguga, 
sisse või mööda visatud kettad tekita-
vad ühe mängu jooksul nii adrenaliini, 
juubeldust kui frustratsiooni,“ sõnas 
Koka. Ehk on populaarsuse põhjus 
see, et üks mõnetunnine mäng va-
bas õhus annab niivõrd mitmekülgse 
laengu, toites füüsist ja emotsioone, 
justkui kaks-ühes, mis tänapäeva kiire 
elutempo juures on igati tervitatav. 

Kindlasti on spordiala populaarsu-
se kasvu taga suur roll ka Eesti tubli-
del discgolf’i staaridel – Albert Tamm, 
Silver Lätt ja Kristin Tattar, kes kõik 
Euroopast kõrgeid kohti koju toonud. 
„Usun, et tänu nende headele tulemus-
tele on see spordiala saanud rohkem 
tähelepanu ja see omakorda on and-
nud paljudele mõtte samuti proovida. 
Lisaks sellele on kindlasti oluline roll 
ka discgolf’i parkide olemasolul- täna 
on neid Eestis 200 ringis.“

SPORDIALA  
EETIKAKOODEKS
Iga uus mängija peaks tutvuma spor-
diala eetikakoodeksiga, mille järgimi-
ne on auasi igale endast lugupidavale 
discgolf’i huvilisele. Koodeks ütleb: 
1. mängi targalt, 2. austa rada, 3. esin-
da sporti. 

““Mängi targalt“ tähendab, et alati 

enne ketta teeleheitmist tuleb veendu-
da, et tegevus on ohutu ja ligiduses ei 
viibi teisi mängijaid. „Austa rada“ täit-
mine tagab golfiradade jätkusuutlik-
kuse ning viimane punkt ehk “esinda 
sporti“ tähendab iga mängija panust 
teiste mängijate, eriti algajate, abista-
misel,“ tutvustas Koka discgolf’i män-
gijate kõrget moraalset palet.

DISCGOLF’I TEINE TULE- 
MINE VINNI VALLAS
Varasemalt oli Vinni vallas kolm 9 
korviga discgolf’i rada – Vinni-Pajus-
tis, Kellaveres ja  Mõedaku puhkekes-
kuses. Mullu sügisel kaasava eelarve 
võiduprojektina rajatud Viru-Jaagupi 
rada on suurem – 18 korviga. 

Lisaks discgolf’i kui vaba aja 
veetmise viisi propagandale hakkab 
Reio Koka tegelema ka võistluste kor-
raldamisega. „Kevadel, kui maa saab 
piisavalt kuivaks, lähevad lahti näda-
lamängud, mis toimuvad igal püha-
päeval ning on ametlikud võistlused,“ 
jagab Koka põnevat eelinfot. „On 
tüüpiline, et kui mängija tase hakkab 
tõusma, ei piisa enam oma lõbuks 

mängimisest ja soovitakse hakata 
võistlema,“ sõnas Koka nii isiklikku 
kui tuttavate kogemusi hinnates.

Kevadise võistlushooaja soojen-
duseks korraldas Reio 24. veebruaril 
paarismängu vabariigi aastapäeva 
auks, kus osales täpselt 24 paari. „ 
Esimene minu korraldatud mäng läks 
väga hästi,“ sai Koka kogemusest 
võistlussarja vedamiseks julgust juur-
de. Discgolf kui spordiala sõltub suu-
rel määral ilmataadist, kes vabariigi 
aastapäeval oli helde. „Mängu edene-
des tõusis küll tuul, mis tegi mängi-
mise raskemaks, aga ka põnevamaks. 
Vaatamata rohkele lumele ei tekkinud 
seisakuid ketaste otsimise tõttu – kõik 
sujus ning loodan, et sujub samamoo-
di ka edaspidi,“ on võistluste korral-
daja optimistlik.

SOBIB KÕIGILE
„Discgolf on spordiala, mis nõuab 
koordinatsiooni, teadmisi tehnikast 
ja ketaste lennuomadustest ning era-
kordselt palju harjutamist,“ sõnas 
Koka. Siiski pole spordialaga alusta-
miseks palju vaja. „Discgolf ei nõua 

väga head füüsilist ettevalmistust, 
ometi annab see hea koormuse, sest 
töös on paljud lihased,“ lisas Koka. 
Puudub ka vanusepiirang – kes jaksab 
rada läbi jalutada, võib ka seljakoti 
ketastega selga panna ning uuel spor-
dialal käe valgeks teha. 

Mängimiseks ei ole vaja erilist 
riietust, kuid jalatsid peaksid olema 
mittelibisevad. „Meie ilmad on selli-
sed, et tihti on rada märg ja ka tii-alad 
(hoovõtuplats) märjad ning tavalise 
sileda tallaga jalatsiga on päris libe,“ 
soovitab Koka juba enne kevadet oma 
jalanõud üle vaadata ja sobivad välja 
valida.

Discgolf’i varustus on võrreldes 
paljude teiste spordialadega soodne. 
Kettad, mida kasutavad harrastajad 
ja maailmatipud, on samas hinnaklas-
sist, jäädes vahemikku 15-25  eurot 
ja alustamiseks piisab kolmest kettast 
– putter, keskmaaketas ja kaugmaake-
tas. 

Hoidkem valla discgolf’i rajad 
rohtumast!

Rahel Lepp 
kommunikatsiooni- ja turisminõunik

MIS ON DISCGOLF? 

Discgolf’i ajalugu ulatub juba saja aasta taha, mil 
lennutati lendavaid taldrikuid, tänapäevase nimega 
frisbisid. Modernne discgolf ehk kettagolf spordiala-
na sai alguse 1960ndatel Ameerika Ühendriikides, mil 
ketastele anti spetsiaalne kuju ning hakati spordiala 
laiemale üldsusele tutvustama. Kettagolfi mängijad 
peavad ketta viskama võimalikult väheste visete 
arvuga spetsiaalsesse kettidega korvi. Esimene vise 
sooritakse viskealalt, mida nimetatakse tii-alaks, järg-
nevad visked toimuvad sealt, kuhu tehtud vise maan-
dus. Visatakse senikaua, kuni ketas on korvis (või 
kettides). Mängu võitjaks on see, kes väiksema visete 
arvuga läbib etteantud raja, mis tavaliselt koosneb 9 
või 18 korvist. 

Nädalamäng Kiviõlis.

Nädalamängu võit Kiviõlis, juuni 2020.

Kelly Nevolihhin on  
jälle Eesti meister!
20.-21. veebruaril Tallinnas Las-
namäe kergejõustikuhallis toimu-
nud Eesti sisekergejõustiku meist-
rivõistlustel saavutas meie vallas 
sirgunud Kelly Nevolihhin  kaks 
kuldmedalit - naiste 1500 ja 800 m 
jooksus.

„Kui esikoht 1500 m jooksus 
tuli taktikajooksuga ja väga kiire 
viimase 200m lõpuspurdiga ajaga 
4.37,45, siis 800 m jooksus tuli võit 
tempojooksuga ja ajaga 2.11,21 mis 
tähistab Eesti kõigi aegade 7. tule-
must,“ kommenteeris võitu Väino 
Kondoja, kes on Kelly treeneriks 
juba 15 aastat. Et Kelly on heas 
võistlusvormis näitab ka hiljuti 
joostud 600m jooksu aeg 1.34,14, 
mis on Eesti kõigi aegade 5. aeg. 

„Ootame suvist hooaega ja loo-
dame, et piirid lähevad lahti ning 
Kelly saab võistelda ka rahvusva-
helisel areenil, kus tihedamas kon-
kurentsis uusi rekordeid püstitada,“ 
lisas õnnelik Kondoja.

Kelly Nevolihhin ja Väino Kondoja Lääne-Viru-
maa parim sportlane 2019 auhinnagalal, kus 
Kelly pälvis aasta parima naissportlase tiitli. 
Foto: U.Muruvee

Discgolf’i võistluse tulemused

Talvejooksusari lõppes
Tänavune Vinni-Rakvere 
talvejooksusari lõppes plaa-
nitust varem, piirangute tõttu 
jäi pidamata sarja 3. etapp ja 
maraton. Koondtulemused 
tehti seega kahe esimese 
etapi põhjal:

Mehed/ajad 
1. Dmitri Aristov  I etapp 00:33:14, II 
etapp 00:35:02, aeg kokku 01:08:16
2. Aleksandr Kuleshov   I etapp 00:35:01, 
II etapp 00:36:03, aeg kokku 01:11:04 
3. Aaro Tiiksaar I etapp 00:36:18, II 
etapp 00:36:43, aeg kokku  01:13:01 

Naised/ajad 
1. Lisett Alt I etapp 00:44:32, II etapp 
00:45:16, aeg kokku 01:29:48
2. Anet Adamson I etapp 00:45:05, II 
etapp 00:44:55, aeg kokku 01:30:00
3. Sille Kaljurand I etapp 00:44:39, II 
etapp 00:45:29, aeg kokku 01:30:08
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Tudu kandi rahvale pakub  
turvatunnet Metsavend
Metsavenna nime kannab nimelt Tudu 
vabatahtliku päästekomando uus pääs-
teauto Mercedes Unimog, mis vahetas 
välja seni töös hoitud vene GAZ-66 
tüüpi päästeauto.  „Meie metsasesse 
piirkonda sobib sellenimeline pääs-
teauto kui rusikas silmaauku,“ sõnas 
kohaliku päästekomando pealik Uno 
Muruvee, kelle algatusel osaleti eel-
misel aastal Päästeameti korraldatud 
konkursil, millega otsiti uut omanikku 
Keila kutseliste päästjate vanale auto-
le. Konkursi võidu järel teostati masi-
nale hooldusremont ja ülevaatus ning 
nüüdsest võivad Tudust 25 kilomeetri 
raadiuses – just nii suurt ala teenindab 
vabatahtlik päästekomando - elavad 
või seal viibivad inimesed kergemalt 
hingata, sest täisvõimekas auto ja va-
batahtlikud päästjad on valmis rea-
geerima tulekahju korral, eemaldama 
teele langenud puid, tõmbama välja 
kinnijäänud autosid, tooma metsast 
välja vigastatud inimesi, aga vajadu-
sel ka avama korteriuksi.

Tudu vabatahtliku päästekomando 
teeninduspiirkond ulatub lääne suunas 
Roelani, kus asub samuti vabatahtlik 

komando. „Teiste abikomandodega 
peab olema hea koostöö, muidu oleks 
seda tööd raske teha,“ möönis Mu-
ruvee. 4. märtsi hommikul saabusid 
Tudusse Roela vabatahtlikud päästjad 
eesotsas pealik Kalno Vaarmetsaga 
korraldama õppust, et Tudu mehed 
saaksid Metsavennal oleva uut tüüpi 
veepumbasüsteemiga sinasõbraks. 

Tudu komandosse kuulub praegu 
seitse vabatahtlikku päästjat. On see 
piisav? „Saame hakkama, aga uued 
liikmed on alati teretulnud,“ sõnas 
Muruvee, kes loodab, et paremad 
tingimused uue auto näol teevad va-
batahtliku päästja töö noorte meeste 
seas atraktiivsemaks kui seni pakutud 
võimalused.

Tudu mehed on käsile võtnud ka 
olmeruumide remondi. Komando kä-
sutuses on vallavalitsuselt tasuta ren-
dile saadud ruumid, kus nõukogude 
ajal asus Tudu metsapunkti pesuköök. 
Hoone küljes asuv garaaž, kus uut 
päästeautot hoitakse, ehitati 2006. 
aastal. „Suudame hoida garaaži tem-
peratuuri piisavalt kõrge, et vältida 
päästeauto paagis oleva vee külmu-

mist ka suurte külmade korral, kuid 
otsime vahendeid kogu hoone remon-
timiseks,“ tutvustas päästekomando 
ruume Jaan Salin. Metsapunkti pesu-
maja ruumidesse, kus praegu asuvad 
veel kaks hiigelsuurt malmkatelt ning 
seinu kaunistavad grafitid, tulevad 
päästjatele olmeruumid. „Õla pani 
juba alla AS Virumaa Metsatööstus, 
kes kinkis meile karkassilauad,“ on 
Jaan Salin kohalikule ettevõttele tä-
nulik ja avaldas samuti lootust, et ta-
semel töö- ja olmetingimused toovad 
priitahtliku pritsimehe tänuväärt töö 
juurde rohkem noori mehi ja naisi. 
Tänu riigikogulane Kaido Höövelso-
nile sai Tudu vabatahtlik päästeko-
mando  nn katuserahadest  3000 eurot, 
mis on samuti abiks komando eluolu 
parendamiseks.

Vana päästeauto, mis teenis Tudu 
piirkonda usinalt  kolm aastat, veel 
pensionile jääda ei saa, vaid jääb re-
servi ning võetakse vajadusel samuti 
päästetöödele kaasa.

Rahel Lepp 

kommunikatsiooni- ja turisminõunik

Anni Rikker ja Martin Müller: „Üha enam tuntakse huvi pärimusmuusika vastu“
Plaadi „Virumaa pärimuse radadel“ 
eestvedaja Anni Rikker pärjati jaa-
nuarikuus Lääne-Virumaa Aasta Tegu 
2020 konkursil isikutegude kategoo-
rias kolmanda kohaga. Anni, kes oli 
plaadi produtsent, jääb tunnustust 
kommenteerides tagasihoidlikuks ja 
sõnab, et au kuulub tegelikult kõigile 
muusikutele, kes plaadile elu sisse pu-
husid, ning muidugi Anni elukaaslase 
Martin Mülleri vanaemale, kelle pä-
rand plaadile salvestatud sai.

Rahvamuusikutest paar Anni ja 
Martin on pärimuse vankrit koos veda-
nud juba üle kümne aasta, neist viima-
sed 6 aastat on abiks olnud kaksikutest 
pojad. Lisaks loometööle ja esinemis-
tele  - nii üksi, kaksi kui ka teiste siit-
kandi muusikutega – loodi 2014. aastal 
ka pereettevõte Kurestiku OÜ, mis te-
geleb kontsertide korraldamisega. „Pa-
kume erinevaid muusikalisi lahendusi 
nii sünnipäevale, pulma, firmaürituste-
le ning lastele. Osaühing tegeleb pea-
miselt pärimusmuusika viljelemisega 
ning rahvakultuuri edendamisega,“ tut-
vustas Anni perefirma tegemisi.

Pärnust pärit Anni peab end pigem 
pedagoogiks kui muusikuks. Alushari-
duse pedagoogina on ta töötanud erine-
vates lasteaedades ning Rakvere Era-
koolis muusikaõpetajana, alates 2018.
aastast Tapa Muusika- ja Kunstikoolis 
õnnealajuhatajana. Mis amet see selli-
ne on? „Teen ära kõik muu vajaliku, et 
õpetajad saaksid tegeleda õpetamise-
ga,“ selgitab Anni. „Kui asusin tööle, 
otsustasime, et hakkan tööle õnneala-
juhatajana, sest õppealajuhataja juurde 
ei julge ükski laps pöörduda,“ muigas 
Anni, kes muusikaga, täpsemalt pä-
rimusmuusikaga tegeleb hobi korras, 
kuid peab pärimuse elushoidmist oma 
südameasjaks. Anni pilliks on torupill, 
mida ta käib ka lasteaedades tutvusta-
mas. 

Muusikuharidusega on pere mees-
pool. Tallinna poiss Martin Müller 
lõpetas Eesti Muusika- ja Teatriaka-
deemia pärimusmuusika bakalaureuse-
õppe, erialapilliks eesti lõõts. Martin 

töötab samuti Tapa Muusika- ja Kuns-
tikoolis, kus õpetab lastele lõõtsa ja 
karmoškat. Ülejäänud aeg kulub suu-
resti muusika tegemisele, esinedes nii 
üksi kui erinevate muusikakollektii-
vide koosseisudes. Martinit tunnevad 
näiteks kõik Viljandi Pärimusmuusi-
kafestivali fännid, kus ta on üle kümme 
aasta alati esinenud, samuti igal Viru 
Folgil, rahvusvahelistel festivalidel 
nii Euroopas kui kaugemal – loetelu 
võiks jätkata pikalt. Martinil on riiulis 
ka kaks pärimusmuusikaauhinda Etno-
kulp.

Anni ja Martin, kuidas jõudsite 
rahvamuusikani?

Anni: Kui mina pealinna jõudsin ja 
kooliteed seal jätkasin, ootas mind 
minu kalli vanaema juures torupill. Va-
naema Õie suunas mind õpetaja juurde 
ja nii saigi pillimängu õppimine alguse. 
Tallinna Kanutiaia rahvamuusika õpe-
tajatega keskendusime palju Veljo Tor-
mise loomingule, valitud repertuaariga 
rändasime nii Euroopas kui Venemaa 
avarustes palju ringi. Tutvustasime 
Eesti rahvakultuuri ja kombeid. Ühel 
hetkel jäi minu õpetaja lapsehooldus-
puhkusele ja sel ajal pealinnas rohkem 
torupilliõpetajaid ei leidunud, lisaks 
ei soosinud pilliõpet ka kätte jõudnud 
noorukiaeg. Nii jäi minu pill ootama 
paremaid päevi.

Uuesti andis mulle usu torupilli-
mängu õppimisse minu tollal tulevane 
elukaaslane Martin Müller. Nüüdseks 
olen taas juba üle kümne aasta torupilli 
mänginud ja viimased seitse aastat Vi-
rumaal enda pilli ja oskuseid tutvusta-
nud, et ka siia kanti jõuaks üha rohkem 
torupillimuusikat.
Martin: Minu muusikaarmastus sai al-
guse juba väikse poisina - Miila külas 
käisin igal nädalavahetusel, kus ootas 
mind kallis vanaema Hella. Mäletan 
hästi, kuidas tema põlvedel viisijuppe 
kaasa laulsin. Esimesed lood mängi-
sin kaasa akordioni bassidega lemmi-
kumaid palasid saates ja kassettidele 

salvestades. Kõige enam ongi mind 
muusikas suunanud minu vanaema 
Hella Tõevere, ema Meeli Müller ja 
erinevad ansamblid nagu Kukerpillid, 
Kapell, Untsakad, Väikeste Lõõtspil-
lide Ühing, Jäägermeistrid. Eeskuju-
sid muusikute seas on olnud veelgi. 
Tallinnas elades alustasin mandoliini-
õpinguid Heldur Vaabeli käe all, üha 
enam hakkas mulle huvi pakkuma 
eesti lõõtspill. Nii hakkasingi koguma 
raha, et endale oma pill soetada. Kui 
teed ristusid pillimeister Johannes Ma-
dissaarega, ostsin temalt enda esimese 
lõõtspilli ning meister näitas mulle ette 
esimesed palad ja õpetas pilli käsitle-
ma.

Kas kõrgkooli jõudes oli kindel 
siht juba silme ees? 

Anni: Bakalaureusekraadi omandasin 
Tallinna Ülikooli Rakvere Kolledžis, 
minust sai alushariduse pedagoog. 
Õpetajana töötasin nii Tallinnas kui 
Rakveres, nii rühmaõpetaja kui muu-
sikaõpetajana, eesti lasteaias ja vene 
lasteaias.

2014. aastal sündisid meie perre 
kaksikud Ats-Johannes ja Juss-Martin 
ja jäin õpetajatööst puhkusele. Vahe-
peal tegin noorsootööd ning siis tehti 
mulle väga tore pakkumine Tapa Muu-
sika- ja Kunstikoolist. Kooliteed jätka-
sin 2019. aastal Tartu Ülikooli magist-
riõppes, tänaseks olen diplomeeritud 
kultuurikorraldaja.

Martin: Peale gümnaasiumi lõpe-
tamist astusin Tallinna Teeninduskooli 
ning õppisin kokaks ja kuigi ma enam 
kokana ei tööta, olen selle valikuga 
väga rahul. Eesti Muusika- ja Teatria-
kadeemiasse viis mind hea sõber, kel-
lega koos bändi tegime. Läksin sõpra 
toetama, kuid viimasel hetkel otsusta-
sin ka ise proovida, kas suudan testid 
ära teha. Mõned päevad hiljem võttis 
minuga ühendust mu tulevane eriala-
õpetaja Tuulikki Bartosik, kes ütles, et 
Veljo Tormis andis kõrge hinnangu ja 
soovib näha andekat lõõtsameest aka-
deemias pärimusmuusikat õppimas. 
Nii jõudsingi pärimusmuusikat õppi-
ma. Peale EMTA lõpetamist kolisime 
Anniga Rakverre, enda maakodule 
lähemale. Õige pea asusin tööle Tapa 
Muusika- ja Kunstikooli lõõtspilliõpe-
tajana, kus töötan siiani.

Kas rahvamuusika teid ka kokku 
viis?

Anni ja Martin: Rahvamuusika ar-
mastus meid kokku viiski. Ühine sõp-
rusringkond, sarnased nägemused ja 
soovid. 
Anni: Kuigi tundsime ja teretasime 
Martiniga juba aastaid, läks kokku-
saamiseni aastaid. Martin ikka vahel 
meenutab, et kohtas mind Viljandi 
Pärimusmuusika Festivalil, teretas vii-
sakalt, kuid mina olin nii uhke ja nina 
püsti, et  ei teinud väljagi. 

Minu vanemad vennad on samuti 

rahvamuusikud - Siim ja Priit Rikker, 
kes mängivad ansambli Tuulelõõtsu-
tajad koosseisus lõõtsa ja basskitarri. 
Tuulelõõtsutajatel täitub tänavu 20 te-
gutsemisaastat.

Kui palju mängib rahvamuusika 
teie kodus rolli? 

Martin: Mina musitseerin koos lastega 
igapäevaselt, Anni on pigem pealtvaa-
taja rollis. 
Anni: Keegi peab ju kodutöid ka tege-
ma (naerab).

Mida saaks iga ema-isa ise teha, 
et rahvamuusika pärandit elus 
hoida? Mida saab ühiskond teha?

Anni ja Martin: Oleme väga rõõmsad, 
et üha enam tuntakse huvi pärimus-
muusika vastu ka Virumaal. Kui lapsel 
tekib huvi, siis igal juhul võiksid lapse-
vanemad last toetada ja innustada.

Juba 6-7 aastat oleme igal keva-
del oodatud Tapa lasteaeda Pisipõnn 
tutvustama lastele enda instrumente, 
kohalikku repertuaari, tavasid ja kom-
beid. Viimastel aastatel oleme alati 
kaasanud enda õpilasi, et ka neile esi-
nemiskogemust anda. Samuti sisusta-
me juba aastaid Viru Folgi lastehom-
mikuid. Alati on rõõm lastega tegeleda 
ja nende silmaringi avardada.
Martin: Koostöös Viljandi Pärimus-
muusika Keskuse August Pulsti Õpis-
tuga oleme mitmeid aastaid koos teiste 
Virumaa muusikute Taavet Nilleri ja 
Tõnis Kirsipuga käinud mööda Viru-
maa koole,  tutvustamas enda instru-
mente, kohalikku rahvakultuuri jne. 
CD-plaadil “Virumaa pärimuse rada-
del” teevad koos täiskasvanud Viru-
maa Rahvamuusikutega kaasa ka Tapa 
Muusika- ja Kunstikooli õpilased, üha 
enam püüame lastele ja noortele panus-
tada, neid toetada, õpetada, julgustada.

Küsitles Rahel Lepp

Fotod: R. Lepp
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Tänavu viisid volikogu esimees Meelis Maine ja valla- 
vanem Rauno Võrno vabariigi sünnipäeva tervituse  
isiklikult kohale Ulvi, Roelasse, Laekverre ja Pajustisse  
Vallavanema tervituskõne  
24. veebruaril:
„Kallis vallarahvas!
Täna hommikul ärkasite ilmselt kõik 
pidutujuga hinges. Teeme päeva veel 
pidulikumaks! Loen teile jupikese 
Leelo Tungla  luuletusest:
Ma pole lahti löödud laast,  
mis lendab tuulte eest, 
vaid osa oma isamaast  
ja piisk ta mereveest. 
Mis sest, et taevas kohal pea  
näib enamasti hall, 
ja kõik mis hell ja kõik, mis hea,  
on hinges sügaval.
Nagu luuletus ütleb, oleme kõik piisad 
meie isamaa merevees. Koolis õppi-
sime, et merevesi koosneb kihtidest, 
mis omavahel kergesti ei segune – 
pealmised kihid on soojemad ja mage-
damad, alumised kihid külmemad ja 
soolasemad; hoovused liiguvad lausa 
omasoodu.  „Ainult see rahvas suudab 
püsima jääda ajaloo ekraanil, kes on 
võimas kõikides oma kihtides,“ ütles 
Jaan Tõnisson.

Meid, piisakesi isamaa merevees 
seob armastus, mida tunneme oma 
isamaa vastu eriti hellalt täna, Eesti 
Vabariigi 103. sünnipäeval. Olgem 
võimsad kõikides oma kihtides, siis 
jääme püsima ajaloo ekraanil, et meie 
järeltulijad saaksid täna saja ja kahe-
saja aasta pärast samuti Eesti sünni-
päeva pidada.

Head vabariigi aastapäeva!“

Vabadussõjas langenute ausambal Viru-Jaagupis.

Martin Müller lõõtsal, Ulvis.

Tarmo Alavere ja Hans Peep Pihlak Roelas.

Lipuheiskamine Ulvis kell 07.32

Vilve Tombach esitas Pajustis isamaalist luulet.

Roela rahvatantsijad.

VPG noormehed Pajusti esinemas.

Eksponaadid.

Rehielamu.

Pressraud.

Kulinas tehti  
kino ja muuseumi
Mesimummu rühma lastel ja õpeta-
jatel oli märtsi alguseks planeeritud 
kultuuriasutuste külastamine: muu-
seum, kino. Paraku on koroonapan-
deemia teinud omad korrektuurid ja 
eespool nimetatud asutusi uudistama 
minna ei saanud. Aga kui kuidagi ei 
saa, siis kuidagi ikka saab! 

Õpetajad ja lapsed otsustasid ise 
ühel päeval saali muusemi ja tei-
sel päeval kino üles panna. Et kõik 
oleks nii nagu päris, valmistati muu-
seumipäevaks ette piletid, otsiti välja 
mänguraha, organiseeriti vanaemade 
tagatubadest eksponaadid (sütega 
„töötav“ triikraud, palmikmustriga 
villased sukad, käsitööna valminud 
pilt rehielamust, vanaaegsed puidust 
ja nahast ehtekarbid, vanaegsed ra-
had, sõled, rinnamärgid, järi ja pal-
ju muud)  ning muuseumi külastus 
võis alata. „Palun mulle üks pilet 
muuseumisse,“ pöördus üks häbelik 
tüdruk kassiiri poole. Piletiost tuleb  
ikka läbi mängida, sest kuidas muidu 
see oskus tuleb. Laste meelest oligi 
kõige keerulisem rahaga toimetami-
ne. Kui piletid ostetud, tagastusraha 
väljaarvutatud ja kätte saadud, võt-
tis sõnajärje üle giid. Giid tutvustas 
muuseumi eksponaate – mis need 
on, kuidas ja milleks kasutati (ja 
oi kui palju uusi sõnu me tol päeva 
sõnavarasse juurde saime). Lapsed 
said näha, katsuda ja küsida.  Suure-
mat  huvi pakkusid sütega kasutatav 
triikraud ja pikad villased sukad- vii-
mase kohta avaldati ikka imestust, et  
kuidas  nende sukkadega küll talvel 
õues käidi, tänapäeval ju kõigil tuu-
le- ja veekindlad riided. 

Järgmisel päeval muutus lasteaia 

saal kinosaaliks, kasutati ära ERR 
portaalis vabalt vaadatav  Sipsiku 
multifilm. Lastele multifilm meeldis, 
mis sest et nii üks kui teine oli seda 
ka päris kinos vaatamas käinud.  

Samapalju kui multifilm meeldis 
lastele ikka popkorni ja limpsi ost-
mine ka, kuid nii mõnigi jäi multifil-
mi vaatama nii süvenenult, et oste-
tud popkorn ununes söömata.

Kulina lasteaia Mesimummu rühma  
õpetajad Katrin ja Merli  

Laekveres. Laekveres.

Tõrutõnni lapsed vabariigi aastapäeva tähistamas. Foto: erakogu

FOTO

LÜHIDALT

Roela käbikuivati juures asuvasse uude lipuvardasse tõmbasid volikogu esi-
mees Meelis Maine ja vallavanem Rauno Võrno viiru 24. veebruari hommi-
kul.
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Tartu mnt 2, Pajusti, 46603 Vinni vald 

Kaastöid ootame iga 
kuu 3. kuupäevaks.

TOIMETAJA RAHEL LEPP
rahel@vinnivald.ee

KÜLJENDUS AJAKIRJASTUS OÜ
info@ajakirjastus.ee
TRÜKK PRINTALL AS

Tel: 325 8650  
e-post@vinnivald.ee
TIRAAŽ 3075

96
Ilse Mändmets 

Selma-Johanna Oja 
92

Juta Kongi 
Meta-Sophie Anok 

91
Anastasia Kivioja 

90
Maria Ojam 
Kalju Annus 

89
Helga Kuusk

87
Leeni Saar 

Alise Rohtla
86

Elvi Siniorg
Einar Toming 
Rein Suurkaev

Saimi Uibo
85

Epp Ojamäe 
Lea Kukner 

84
Rimma Vara
Virve Kulev

83
Vilma Paas

Maria Avioja
82

Malle Antsov
Mare Pihlak

81
Eevi Kristmann

Vasyl Oprish
Helle Lehtmets

80
Tiiu Talimäe 
Ülo Põldma 

Mati Org 
Olga Kanna 
Maret Rikma 

75
Peep Seeblum 
Hans Lillemets

Vladimir Svidunovits
Eha Nurm

70
Jaan Loit

Virve Kula
Annela Kruusimaa

Igor Valtin 
Liivi Maine 

Gustav Sepnik
Helgo Ilves 

Valentina Jürna
Riina Reimann 

Raivo Ambos 
Miralda Paeste
Vilve Erm
Liivi Semsugov 
Väino Kanarbik
Pilvi Aunapuu
Ülo Leon
Kaarel Mätlik
Leonhard Valter
Rosalie Saar
Vello Järv

MÄLESTAME LAHKUNUID

26.10.1955-02.02.2021
24.07.1924-03.02.2021
04.08.1939-11.02.2021
24.10.1956-12.02.2021
23.01.1937-13.02.2021
09.08.1947-15.02.2021
06.01.1935-18.02.2021
12.10.1940-19.02.2021
08.05.1930-21.02.2021
31.10.1923-21.02.2021
26.11.1938-26.02.2021

Urmas Lindlo 50
13. märts

Me soovime Sul jõudu, jaksu, 
et tuju püsiks ikka hea 
ja elu keerulistel teedel 
ka tervis kindlalt vastu peaks.

Et mõistus iialgi ei väsiks, 
et rõõmu kingiks iga tund, 
et saatus armutult ei räsiks 
ja ööd tooks rahulikku und.

Me soovime Sul kogu hingest, 
kuid ometi teame omast käest, 
õnn nõuab põlemist ja pinget, 
sest muidu kergelt läeb ta käest!

Palju õnne, Urmas!
Valla kultuuritöötajad

MALL MOOR 85
Tantsuga põimitud elu
10. märtsil saab 85-aastaseks Roela tantsu-
õpetaja Mall Moor. Tavalisel kevadel peaks 
sellel päeval Roela rahvas päris suurt pidu. 
Sellel aastal on kõik teisiti ja juubelipidu ei 
saa toimuda. Seda enam on meil põhjust sel 
päeval Mallele häid soove ja mõtteid saata. 

Kui Mall esimest korda tantsukingad 
jalga tõmbas, polnud meie tänast rahvama-
ja veel olemaski.
Mall on Roela seltsimajas, klubis, rahva-
majas küll laulnud, näidelnud, pilli mängi-
nud, ise tantsinud ja meie rahvast õpetajana 
tantsitanud ühtejärge 67 aastat. Kes oskaks 
kokku arvata, mitu tantsutundi selle aja 
sisse mahub! Kui palju eri vanuses tantsi-
jaid või eri ilmega tantse, villis varbaid ja 
puhast lusti. Kui palju tunde näiteringis 
või lauluproovis. Õigem on proovida kok-
ku arvata jõudu ja rõõmu ja energiat, siis 
saame vastuse – ikka nooruslik ja  rõõmus  
Meie Mall. 

Tantsutund pole lihtsalt mingid minutid 
päevas, kus grupp inimesi käest kinni hoi-

des ringis kõnnivad ja vahepeal paar pööret 
teevad. Selle taga on palju enamat, kui esi-
algu paistab. Tantsijad on laiemas mõttes 
inimesed - mehed naised, noored, lapsed ja 
eakad - keegi peab neid ühendama ja kõi-
gi nende isiksustega toime tulema. Leidma 
aja ja koha, tantsud ja muusika, riided ja 
meeleolu, sisendi ja väljundi. Keegi peab 
alati olema olemas, valmis minema ja tu-
lema, läbi rääkima, arutama, otsustama, 
uuesti otsast alustama. Mall on meie külas 
väsimatult vedanud tantsuvaimu vankrit, 
on meie raud- ja tarkvara, energia- ja mä-
lupank. Just selliste inimeste toel kestab 
kogukond ja elab kodukant. 

Soovime sulle, kallis Mall, õnne ja ter-
vist juubelipäevaks. Küll me selle peo pea-
me, kui õige aeg on käes.

MTÜ Roela Kodukant nimel 
Tiina Alavere

Mall koos vend Märt Kongiga 
1950ndate alguses Roela vanas 

rahvamajas esinemas.

Aita leida aasta õpetaja!
18. aprillini saab Haridus- ja Teadusministeeriumi veebilehel 
esitada hariduspreemiate kandidaate. Vabariigi Valitsus määrab 
haridustöötajatele väljapaistvate tööalaste saavutuste eest kümme 
riiklikku aastapreemiat ning kuni kolm elutööpreemiat. 

KATEGOORIAD:
1. aasta lasteaiaõpetaja 
2. aasta klassiõpetaja 
3. aasta klassijuhataja 
4. aasta põhikooli aineõpetaja 
5. aasta gümnaasiumiõpetaja 
6. aasta kutseõpetaja 
7. aasta tugispetsialist 
8. aasta huvialaõpetaja 
9. aasta õppejõud 
10. aasta õppeasutuse juht 
11. aasta hariduse sõber 
12. aasta haridustegu 
13. haridustöötaja elutööpreemia (kuni kolm)

Aasta õpetaja 2021 kümne kategooria parimatele määrab Vaba-
riigi Valitsus riikliku aastapreemia suurusega 10 000 eurot ning 
lisaks kuni kolm haridustöötaja elutööpreemiat suurusega 65 000 
eurot. Väiksemate preemiatega tunnustatakse aasta hariduse sõbra 
ja aasta haridusteo laureaate. Kõik tunnustuse saajad on viimase 
kolme aasta jooksul silmapaistvalt aidanud kaasa õpilaste indivi-
duaalsele ja sotsiaalsele arengule ning nende panus väärib esile-
tõstmist ja jagamist.


